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ПОНЯТИЕ «СТАНДАРТИЗАЦИЯ ЧЕЛОВЕКА» 

В СОЦИАЛЬНО-ФИЛОСОФСКОМ ЗНАНИИ 

 

К. Э. Бурнашев  
Поволжский государственный технологический университет, Йошкар-Ола (Россия)  

 

В представленной статье осуществляется попытка осмыслить понятие «стандартизация человека», 
определить особенности его использования в социально-философском знании. Для того чтобы 
ввести новое понятие в язык науки и обозначить предел его применимости, необходимо прежде 
всего сравнить его с другими уже укоренившимися понятиями. Следуя научному принципу опре-
делять незнакомое через знакомое, уже известное, автор определяет понятие «стандартизация» 
человека через широко используемое в социально-гуманитарном и социально-философском зна-
нии понятие «социализация». В статье делается попытка уточнения и институциализации понятия 
«стандартизация человека» в пространстве социально-философского знания и его эвристические 
ресурсы в анализе современного человека и общества. Для изучения темы привлекается ряд твор-
ческих теорий западного и отечественного философского наследия по исследуемой проблематике. 
 
Ключевые слова: человек; социализация; «стандартизация человека».  
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A СONCEPT "HUMAN STANDARDIZATION" 

IN SOCIAL AND PHILOSOPHICAL KNOWLEDGE 

 

K. E. Burnashev  
Volga State University of Technology, Yoshkar-Ola (Russia)  

 

Abstract. In the presented article an attempt to comprehend and to determine the features of the 
concept of "human standardization" in social and philosophical knowledge is made. In order to introduce 
a new concept into the language of science and determine the limit of its applicability, it is necessary to 
compare it with other already entrenched concepts. Following the scientific principle of determining an 
unknown through a familiar we define the concept of "human standardization" through the concept of 
"socialization" widely used in social, humanitarian and social-philosophical knowledge. The article makes 
an attempt to clarify and institutionalize the concept of the standardization in the space of social and 
philosophical knowledge and his heuristic resources in the analysis of modern man and society. The 
analysis of the topic involves a number of creative theories of the western and Russian philosophical 
heritage on the issues under study. 
 
Keywords: person, socialization, human standardization.  
 

References 
 

1. Zapadnoevropejskaja sociologija XIX – nachala XX vekov, otv. redaktor V. I. Dobren'kov, 
Moscow, 1996.  

2. Kemerov E. V. Istorizm kul'tury, Duhovnost' i kul'tura. Algoritmy kul'tury: materialy 
Vserossijskoj konferencii, Ekaterinburg, 1994.  

3. Mamardashvili M. K. Filosofija i lichnost', Vystuplenie na metodologicheskom seminare sektora 
filosofskih problem psihologii Instituta psihologii RAN, 3 marta 1977 g., Moscow, 1994, Nо. 5.  

4. Mamardashvili M. K. Kak ja ponimaju filosofiju, Moscow, 1989.  
5. Mid M. Kul'tura i mir detstva, Moscow, 1988.  
6. Nikolaeva E. M. Socializacija lichnosti kak problema social'noj sinergetiki: diss. … doktora 

filosofskih nauk, Kazan', 2006.  
7. Finogentov V. N. Social'no-istoricheskie reguljatory chelovecheskih otnoshenij, Duhovnost' i 

kul'tura. Algoritmy kul'tury: materialy Vserossijskoj konferencii, Ekaterinburg, 1994.  
8. Shalaev V. P. Bifurkacionnyj chelovek v global'nom obshhestve potreblenija, Socio Time / 

Social'noe vremja, 2016, Nо. 2 (6), рр. 71-81.  
9. Shalaev V. P. Globalizacija kak zapadofikacija i kolonizacija mira i jepilog zapadnoj osi mirovoj 

istorii, Socio Time / Social'noe vremja, 2015, Nо. 2, рр. 50-59.  
10. Shalaev V. P. Mirovozzrenchesko-obrazovatel'naja zapadofikacija kak tehnologija globalizacii i 

ugroza nacional'noj bezopasnosti Rossii (filosofskij analiz), Socio Time / Social'noe vremja, 2015, Nо. 1, 
рр. 57-71. 

 
Author's Bio  
Burnashev Konstantin Eduardovich, PhD, associate professor of the department of social 
sciences and technologies, Volga State University of Technology, Yoshkar-Ola, Russia 

 

Библиографическая ссылка 
 
Бурнашев К. Э. Понятие «стандартизация человека» в социально-философском знании // 
Socio Time / Социальное время. – 2017. – № 2(10). – С. 9-14. 

 

 



Философия  

 

УДК 130.33 

 

ЛЮБОВЬ КАК ТОЖДЕСТВО В СТРЕМЛЕНИИ К ЕДИНОМУ 

 

В. Э. Войцехович  
Тверской государственный университет, Тверь (Россия)  

 

Рассматривается любовь как свойство человека и свойство духа, её сущность и основания. В древ-
ней философии (в Китае, Индии, Греции) человек – это часть космоса, часть вселенской гармонии, 
часть природы. Человек понимается как микрокосм (малая вселенная). Это живой одухотворенный 
организм, в котором в принципе есть все, что и в большой Вселенной – все элементы мира. В Ин-
дии впервые выделили духовную сущность человека – Атман (тождественно равный Брахману – 
«Огню, сотворившему всё»). Многие европейские мыслители (Аристотель, Декарт, Кант, Гегель) 
выделяют разум в качестве высшего свойства человека. В то же время схоласты, Лейбниц, Соловь-
ёв, Бердяев таким свойством объявляют дух (монаду). Шелер показывает, что сущность человека 
для него самого непознаваема, это «вещь-в-себе». В европейской философии складывается пред-
ставление о человеке как единстве духа, психики, тела. Сложность и совершенство той или иной 
составляющей человека (как и любого существа) связаны с информационной ёмкостью простран-
ства, в котором расположена данная составляющая. Даётся обоснование гипотезы: информацион-

ная ёмкость пространства разумной монады порядка 10
16

. Высшими свойствами духа (разумной 

монады, Атмана) являются свобода, творчество, любовь. Подобно апостолу Павлу, можно сказать: 
«но любовь из них бόльшая». Показано, что духовная любовь – высшее свойство человека, основа 
творчества, познания и эволюции как восхождения к Единому. Формальным образом духовной 
любви является тождество: « ≡ ». Тождество двух существ, недостижимое на телесном и психиче-
ском планах (в силу низкой размерности этих пространств), осуществляется лишь на духовном 

плане, в пространстве размерности более 10
16

. Главный путь восхождения человека к Абсолюту 

как Единому – любовь, тождество всего со всем. 
 
Ключевые слова: человек; дух; психика; тело; свобода; творчество; любовь; тождество; Единое.  
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LOVE AS IDENTITY IN DESIRE OF UNITY 
 

V. E. Voitsekhovich 

Tver State University, Tver (Russia)  

 
Abstract. Love can be considered as a property of a human, as a property of a spirit. In ancient 
philosophy (in China, India, Greece) man is part of the cosmos, a part of universal harmony, part of 
nature. Man is understood as a microcosm (small universe). It is a living spiritual organism, which in 
principle is everything in the Grand Universe – all the elements of the world. In India first identified the 
spiritual essence of man – the Atman (identically equal to Brahman – "the Fire, the Creator of all"). Many 
European thinkers considered the mind as the highest human quality (Aristotle, Descartes, Kant, Hegel). 
At the same time, the scholastics, Leibniz, Soloviev, Berdyaev this property is the spirit (the monad). 
Scheler shows that the essence of man to himself is unknowable, this "thing-in-itself". In the European 
philosophy man is a unity of spirit, mind, body. The complexity and perfection of a particular component 
person (or any creature) are related to the information capacity of the space in which this component is. 

The hypothesis that the information capacity of space of the reasonable monad is 10
16

 is justified. The 
highest qualities of the spirit (reasonable monad, Atman) are freedom, creativity, love. Like the Apostle 
Paul, can say "but the greatest of these is love." It is shown that spiritual love is the highest human 
property, the basis of creativity, knowledge and evolution as the ascent to the Unity. A formal expression 
of spiritual love is an identity " ≡ ". The identity of two beings, is unattainable in the physical and mental 
plans (due to the low dimensionality of these spaces). It is carried out only on the spiritual plane, in a 

space of dimension more than 10
16

. The path of man's ascent to the Absolute as Unity is the love, the 
identity of everything with everything. 
 
Keywords: people, spirit, psyche, body, freedom, creativity, love, identity, Unity.  
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РУССКИЙ КОСМИЗМ: НОВЫЕ ГОРИЗОНТЫ 

 

А. В. Дахин 
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хозяйства и государственной службы при Президенте РФ, Н. Новгород (Россия)  

 

В контексте изучения культуры модерна в статье рассматриваются некоторые особенности русско-
го космизма, в котором реализуются ключевые особенности модерна в России. В фокусе исследо-
вания находятся метафизические, метаинженерные и инженерно-технологические идеи, направ-
ленные на достижение целей космического полёта человека. Отмечая ряд идей космизма, кото-
рые не получили развития в прошлом, автор представляет перспективное решение проблемы о 
сущностном всеединстве Вселенной, в свете которого обосновывает идею пяти этапов цикла ее 
глобальной эволюции. К анализу заявленной темы привлекается широкое наследие философов 
русского космизма, а также отечественных и западных теоретиков науки и философии, связанных с 
проблематикой космизма, всеединства Вселенной. В центре внимания автора статьи находятся 
идеи, концепции и теории выдающихся русских космистов, прежде всего К. Э. Циолковского и уче-
ных-макроэволюционистов Вселенной. 
 
Ключевые слова: модерн; русский космизм; единство Вселенной; глобальный цикл эволюции; этап 
«большого взрыва»; этап локальных эволюций; этап локальных коллапсов; этап глобального кол-
лапса; этап «сна» Вселенной.  
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Abstract. In the light of modern concept the article represents several features of Russian cosmism in 
which some key peculiarities of Russian modern was appeared. In the focus of attention are 
metaphysical, meta-engineering, engineering and technological ideas, that was aimed on cosmic flight of 
a man. Enumerating several Russian cosmism’s ideas that wasn’t developed in past, the author presents 
prospective for solving of problems of essential unity of the universe. In the light of this approach the 
author gives proves of idea of five stages of global cусle of the universe’s evolution. 
 
Keywords: modern, Russian cosmism, unity of the universe, global cycle of evolution, stage of «big 
bang», stage of local evolutions, stage of local collapses, stage of global collapse, stage of «slumber» of 
the universe.  
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СОЦИОГУМАНИТАРНЫЕ ТЕХНОЛОГИИ СБОРКИ СУБЪЕКТОВ В 

САМОРАЗВИВАЮЩИХСЯ ПОЛИСУЪЕКТНЫХ СРЕДАХ 

 

В. Е. Лепский  
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В контексте субъектно-ориентированного подхода обосновывается актуальность проблемы сборки 
субъектов для совершенствования механизмов стратегического управления современным россий-
ским обществом и его развития. Рассматриваются базовые социогуманитарные технологии сборки 
субъектов в саморазвивающихся полисубъектных (рефлексивно-активных) средах современного 
общества. Предлагается использовать в качестве «локомотива» сборки субъектов для перевода 
современного российского общества на курс интенсивного развития систему распределенных си-
туационных центров общественного развития. В качестве фундаментальной методологии исследо-
вания предлагаются язык и подходы синергетической теория (теории самоорганизации), в 
наибольшей степени способной «схватывать» единство макро- и микропроцессов сложного соци-
ального бытия. В центре внимания автора статьи проблемы устойчивого развития современного 
российского общества и необходимость его самоорганизации (сборки) перед новыми внешними и 
внутренними вызовами. 
 
Ключевые слова: сборка субъектов; субъектно-ориентированный подход; научная рациональность; 
саморазвивающиеся рефлексивно-активные среды.  
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Abstract. In the context of the subject focused approach the relevance of the problem of assembly of 
subjects for improvement of mechanisms of strategic control and development by the country is proved. 
Basic socio-humanistic technologies of assembly of subjects in self-developing polysubject (reflexive-
active) environments are considered. It is offered to use the system of the distributed situational centers 
of development as Lokomotiv of the transfer of the country to a course of intensive development and 
assemblies of subjects of development. 
 
Keywords: assembly of the subjects, the subject-focused approach, scientific rationality, self-developing 
reflexive-active environments.  
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СОЦИАЛЬНО-ФИЛОСОФСКИЕ ИДЕИ ЖАНА БОДРИЙЯРА О РОЛИ 
РЕКЛАМЫ В СОВРЕМЕННОМ ОБЩЕСТВЕ 

 

В. В. Хренков  
Поволжский государственный технологический университет, Йошкар-Ола (Россия)  

 

Статья посвящена анализу социально-философских взглядов Жана Бодрийяра на роль коммерче-
ской рекламы в современном социуме. Он показал, что реклама – это одна из тех сфер современ-
ного общества, которые симулируют действительность, заслоняя её знаковой, сфабрикованной 
действительностью, производящей модели потребительского поведения – устанавливающие 
предписанную форму современного человеческого существования – и удовлетворяют потребности 
современного человека в грёзах и в заботе. Значимость теории Бодрийяра определяется, в частно-
сти, обоснованием им рекламы в качестве средства контроля участников общества, средства 
утверждения мнимой свободы в обществе, средства эфемерного ослабления эмоциональных про-
блем и искусственного погружения в комфорт, а также средства их включения в систему общества 
потребления, а именно: в пространство всеобщей солидарности и поддержания общего, единого 
корпуса потребительских ценностей и норм – и при этом всеобщего разобщения по стилям, разно-
видностям и уровню потребления и другим подобным параметрам. Опираясь на идеи Бодрийяра, 
автор подчёркивает, что реклама и рекламируемые потребительские символы и объекты служат 
задачам идеологического масштаба – по всеобщей, унифицирующей стандартизации, характери-
зующейся распространением и упрочением предопределённого системой, крайне ограниченного, 
экзистенциально неполноценного способа существования, детерминируемого моделями, потреб-
ностями и ориентациями, враждебными субъектности и духовности. Идеи Бодрийяра служат тому 
пониманию, что происходящие в современном обществе процессы находятся в противоречии с 
идеалами социальной гармонии и духовного здоровья общества и его представителей. 
 
Ключевые слова: коммерческая реклама; Ж. Бодрийяр; социокультурная деструкция; современный 
человек; человеческое существование; общество потребления; социальный контроль.  
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SOCIAL-PHILOSOPHICAL IDEAS OF JEAN BAUDRILLARD ABOUT 
THE ROLE OF ADVERTISING IN THE MODERN SOCIETY 
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Abstract. The article is devoted to the analysis of Jean Baudrillard's social and philosophical ideas on the 
role of commercial advertising in the modern society. Baudrillard shows that advertising is one of those 
areas of modern society that simulate reality, overshadowing its iconic, fabricated reality that produces 
patterns of consumer behavior – establishing the prescribed form of modern human existence – and 
satisfying the needs of modern man in dreams and caring. The significance of Baudrillard's theory is 
determined, in particular, by the justification of advertising for them as a means of controlling the 
participants in society, the means of affirming imaginary freedom in society, the means of ephemeral 
easing of emotional problems and artificial immersion in comfort, as well as the means of incorporating 
them into the system of the consumption society – the space of universal solidarity and the maintenance 
of a common, unified body of consumer values and norms – and at the same time a general disunity in 
styles, varieties and levels of consumption and friend m similar parameters. In the article, on the basis of 
Baudrillard's ideas, it is emphasized that advertising and advertised consumer symbols and objects serve 
tasks of an ideological scale – by universal, unifying standardization, characterized by the diffusion and 
consolidation of a predetermined system, an extremely limited, existentially inferior mode of existence, 
determined by models, needs and orientations, hostile subjectivity and spirituality. Baudrillard's ideas 
serve to understand that the processes taking place in modern society are in contradiction with the ideals 
of social harmony and spiritual health of the society and its representatives. 
 
Keywords: commercial; J. Baudrillard; socio-cultural destruction; modern man; human existence; 
consumer society; social control.  
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ЯЗЫКОВОЕ ОБРАЗОВАНИЕ КАК ФАКТОР НАЦИОНАЛЬНОЙ 
БЕЗОПАСНОСТИ ОБЩЕСТВА 

 

Л. П. Бухарева, В.П. Шалаев  
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Исследуется феномен языка, языкового планирования и регулирования как значимый фактор раз-
вития современного человека и общества. Язык рассматривается в качестве важнейшего инстру-
мента этнокультурного развития человека и средства межкультурного диалога. Особую важность 
тема языка имеет в контексте языкового образования как фактора социализации человека. При 
этом в полиэтническом обществе, таком как Россия, роль языка реализуется в двух основных фор-
мах. Язык, с одной стороны, может быть средством культурной идентичности, сохранения этно-
культурной памяти, а с другой – он может служить средством общенациональной консолидации и 
единства. В статье также анализируется развивающая роль полилингвистических ресурсов языка в 
современном глобализированном мире. Значительное внимание уделено метаморфозам отче-
ственного образования и роли языка как фактора национальной безопасности и устойчивого раз-
вития России как полиэтнической нации. 
 
Ключевые слова: язык; функции языка; образование; развитие человека и общества; национальная 
безопасность.  
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Abstract. The article studies the phenomenon of language, language planning and regulation as an im-
portant factor in the modern man and society development. Language is seen as an important tool for 
human ethno-cultural development intercultural dialogue. Particular importance is the theme of lan-
guage in the context of language education as a factor of human socialization in a multiethnic society. In 
a polyethnic society, such as Russia, the role of language is realized in two main forms. Language can be a 
tool of cultural identity, preservation of ethnocultural memory, but on the other hand, language can be a 
tool of nation-wide consolidation and unity. The article also analyzes the developing role of polyilingual 
resources of language in the modern globalized world. Considerable attention is paid to the metamor-
phoses of the qualitative education and language as a factor of national security and sustainable devel-
opment of Russia as a multiethnic nation. 
 
Keywords: language, language functions, education, human and social development, national security.  
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ВНУТРЕННИЙ ТУРИЗМ: СОСТОЯНИЕ, ПРОБЛЕМЫ 
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В статье показана тенденция роста внутреннего туризма в стране и его выгоды для россиян и госу-
дарства. Проанализированы основные проблемы, препятствующие развитию внутреннего туризма. 
На основе модели множественной регрессии оценены факторы спроса населения на внутренний 
туризм. В качестве детерминант спроса рассмотрены численность россиян и их среднедушевые 
доходы, стоимость турпродукта, курс доллара и санкции. Результаты исследования показали высо-
кую эластичность спроса по курсу доллара и низкую по доходу, цене и санкциям. Модель статисти-
чески значима, а полученные с ее помощью оценки турпотока незначительно отличаются от факти-
ческих. Автор отмечает возможности изменений внутреннего туризма в будущем за счет экономи-
ческих (рост дохода и динамика курса доллара) и административных (субсидирование и налогооб-
ложение) факторов. 
 
Ключевые слова: внутренний туризм; турпоток; модель множественной регрессии; доход; обмен-
ный курс.  
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The article shows the trendency in growth of domestic tourism in the country and its benefits for the 
Russians and the state. It analyzes the main problems hindering the development of domestic tourism. 
Based on multiple regression models factors of demand of Russians for domestic tourism are estimated. 
As the determinants of demand, the number of the Russians and their per capita income, the cost of the 
product, the dollar and sanctions are considered. The study showed a high elasticity of demand for the 
dollar and low elasticity of demand for income, price and sanctions. The model is statistically significant 
and the evaluation of tourist stream obtained by means of it differs slightly from the actual. The author 
noted the possibility of changes in domestic tourism in the future due to economic (income growth and 
the dynamics of the dollar) and administrative factors (subsidies and taxation). 
 
Keywords: domestic tourism, tourism stream, multiple regression models, income, exchange.  
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ЖИЗНЕННАЯ КОЛЕЯ И СОЦИАЛЬНЫЙ СЕРФИНГ 

КАК МОДЕЛИ СОЦИАЛЬНОЙ МОБИЛЬНОСТИ
1

 

 

В. И. Ильин  
Санкт-Петербургский государственный университет, Санкт-Петербург (Россия)  

 

Жизненная колея является элементом социальной структуры, имеющим дуальный характер. С од-
ной стороны, это траектория, детерминированная возможностями социального пространства, а с 
другой – она прокладывается индивидуальными усилиями по использованию этих возможностей. 
Накопленные в прошлом опыт и ресурсы предопределяют возможности нынешних стратегий и 
практик, затрудняя смену колеи. Однако в условиях формирования текучей современности проис-
ходит размывание структур, предопределяющих зависимость настоящего пути от прошлого. В этих 
условиях расширяются возможности для социального серфинга как практики социальной мобиль-
ности, преодолевающей зависимость от прошлого опыта. В центре внимания статьи проблема 
нарастания тенденций социального серфинга в жизни современного общества и связанные с этим 
проблемы понимания его сущности и проявлений на языке современного социологического зна-
ния. К анализу заявленной проблемы привлекается значительный англоязычный научный матери-
ал, отражающий тренды понимания социального серфинга на Западе. Делается перекличка запад-
ных тенденций с отечественным трендом. 
 
Ключевые слова: жизненный путь; жизненная колея; флексибилизация; текучая современность; 
социальная мобильность; социальный серфинг.   

 
1 Статья подготовлена при поддержке РФФИ. Грант № 17-33-00063 («Механизмы воспроизводства 
и флексибилизации индивидуальной жизненной колеи: российская молодежь в контексте "жест-
кой" и "текучей" современности».
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Abstract. Life track is an element of social structures having dual character. On the one hand, the life 
trajectory goes through the social space of opportunities, and on the other hand, it is laid with individual 
efforts to use these opportunities. The accumulated experience and resources determine the capabilities 
of current strategies and practices, making it difficult to change the track. The past prevents the 
horizontal mobility and facilitates the reproduction of usual trajectory. However, formation of liquid 
modernity is blurring the solid structures, creating opportunities to break the logic of the individual path 
dependency. The practice of social surfing as a horizontal social mobility breaking the path dependency is 
becoming as widespread phenomenon. 
 
Keywords: course of life, life track, fleksibilization, liquid modernity, social mobility, social surfing.  
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Представленная статья с социологической точки зрения фокусирует внимание на подходах к инте-
грированию этики бизнеса и корпоративной социальной ответственности в современное западное 
общество. При исключительно быстро наступающей на человека и общество глобализации эконо-
мики столь же стремительно нарастает и значимость в этом глобальном экономическом обществе 
этики бизнеса и корпоративной социальной ответственности. Этика бизнеса и корпоративная со-
циальная ответственность в условиях глобальной экономики не только влияют на успешное разви-
тие бизнеса, но и открывают для него новые перспективы. Основываясь на этике бизнеса и корпо-
ративной социальной ответственности, корпорации (фирмы) должны принимать во внимание ин-
тересы и права клиентов, служителей, акционеров, общества, различных общностей. Корпорации 
(фирмы) должны также уважать друг друга во всех аспектах своей деятельности. 
 
Ключевые слова: бизнес, развитие бизнеса, этика бизнеса, корпоративная социальная ответствен-
ность.  
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Abstract. The article presents from a sociological standpoint focusing on approaches to integrating 
business ethics and corporate social responsibility into modern Western society. The importance of the 
ethics in business and corporate social responsibility in this global economic society is growing at the 
rapid pace. The ethics of business and corporate social responsibility, in the conditions of the global 
economy, influence the successful development of business not only urgently, but also opens new 
prospects for it. Ethics of business and corporate social responsibility affirms the understanding that 
corporations (firms) should take into account the interests and rights of customers, ministers, 
shareholders, society, various communities. Corporations (firms) should also respect each other, in all 
aspects of their activities. 
 
Keywords: business, business development, business ethics, corporate social responsibility.  
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ВОСПИТАТЕЛЬНЫЕ И ОБРАЗОВАТЕЛЬНЫЕ РЕСУРСЫ 
ИННОВАЦИОННЫХ ТЕХНОЛОГИЙ В СОВРЕМЕННЫХ МУЗЕЯХ 

 

Б. Ф. Лаврентьев, В. П. Шалаев  
Поволжский государственный технологический университет, Йошкар-Ола (Россия)  

 

Современные компьютерные информационные технологии широко внедряются в современную 
музейную деятельность. Технический прогресс и современные технологии обработки изображе-
ний произвели информационную революцию в музейной области и успешно внедряются в различ-
ные области музейной индустрии. Использование новых информационных технологий в музейном 
деле – не только вопрос технологического перевооружения, но и важный фактор роста доступно-
сти для различных социальных групп населения. В особенности переход музейного дела на путь 
новых информационных технологий важен для сохранения влияния культурных ресурсов музеев 
на подрастающие поколения (детей, юношество, молодежь). А это также значит, что технологиче-
ская перевооруженность музеев – это еще и вопрос их вписывания в информационную цивилиза-
цию, их востребованности и устойчивого развития в обществе в качестве важного культурного, 
образовательного и воспитательного фактора в новом цифровом мире. 
 
Ключевые слова: музейное дело, образование, воспитание, подрастающие поколения, робототех-
нические объекты, информационные технологии.  
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Abstract. Modern computer information technologies are widely introduced into modern museum 
activities. Technical progress and modern image processing technologies have made an information 
revolution in the museum area and are successfully implemented in various areas of the museum 
industry. The use of new information technologies in the museum business is not only a matter of 
technological rearmament, but also an important factor of increasing accessibility for various social 
groups of the population. In particular, the transition of the museum business to the path of new 
information technologies is important for preserving the influence of museum cultural resources on the 
younger generation (children, teens, and youth). And this also means that the issue of technological re-
equipment of museums is also the question of their inclusion in the information civilization, their 
relevance and sustainable development in society, as an important cultural, educational and educational 
factor in the new digital world. 
 
Keywords: museum business, education, education, younger generations, robotic objects, 
informatsiolnny technologies.  
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В статье с социологических позиций исследуется феномен зооволонтерства в современном рос-
сийском обществе. Констатируется, что зооволонтерство – это новое для современного российско-
го общества явление, присущее в основном большим городам. На примере зооволонтерского 
движения в Республике Мордовия (Россия) авторами показаны основные проблемы и тенденции 
развития этого явления в современном российском обществе. В статье анализируются специали-
зированные понятия исследуемой темы: «зооволонтерство», «зоозащитники», «зоозащитное дви-
жение» и другие. Исследуется понимание, проявления, тенденции и проблемы развития этого 
движения в России, причины его появления и распространения в обществе. В статье дается анализ 
сложившейся структуры зооволонтерства в Мордовии, ее «иделогия». Приводятся результаты со-
циологического опроса, мотивы его участников в организациях Мордовии. 
 
Ключевые слова: волонтерство; самоорганизация; зооволонтерство; зоозащитники; зоозащитное 
движение.  
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Abstract. In article the zoovolunteering phenomenon is investigated. Zoovolunteering is a phenomenon, 
new to modern Russian society inherent to generally big cities. On the example of the zoovolunteer 
movement in the Republic of Mordovia (Russia), the main problems and tendencies of development of 
this phenomenon are shown. Concepts of zoolvolonteer, zoodefenders, the zooprotective movement are 
analyzed. 
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РАЗГРАНИЧИВАЯ ПОНЯТИЯ: «ПОЛИТИЧЕСКАЯ ОППОЗИЦИЯ» 
И «ПЯТАЯ КОЛОННА» 

 

С. А. Сергеев 
 
Казанский национальный исследовательский технологический 
университет, Казань (Россия)  

 

Статья посвящена анализу содержания понятий «политическая оппозиция» и «пятая колонна» и их 
разграничению. Автор выделяет шесть разновидностей политических субъектов, которые могут 
составлять политическую оппозицию (партии и партийные коалиции, религиозные организации, 
социальные и профессиональные группы с высокой степенью сплоченности, институты публичной 
власти, некоммерческие (неправительственные) организации и группы давления), рассматривает 
три подхода к определению политической оппозиции (институциональный, диспозиционный и 
функциональный) и дает авторское определение этому понятию. Также рассмотрено происхожде-
ние термина «пятая колонна» и его содержание. Автор приходит к выводу, что в этот термин вкла-
дывается различное содержание, а используется он произвольным образом для «навешивания 
ярлыков» на политического противника. «Моральная паника» вокруг поисков «пятой колонны», 
перерастающая в политическую истерию, обычно приводит к негативным результатам для страны, 
в которой это происходит. 
 
Ключевые слова: политическая оппозиция, протест, «пятая колонна».  
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Abstract. The article is devoted to the analysis of the content of the concepts "political opposition" and 
"fifth column" and their delimitation. The author identifies six types of political actors that can constitute 
political opposition (parties and party coalitions, religious organizations, social and professional groups 
with a high degree of cohesion, public institutions, non-governmental organizations and pressure 
groups), considers three approaches to determining the political opposition (institutional, dispositional 
and functional) and gives an author's definition of this concept. The genesis of the term "fifth column" 
and its content are also considered. The author comes to the conclusion that this term contains a 
different content, but it is used arbitrarily to «label» the political opponent. "Moral panic" around the 
search for the "fifth column", growing into political hysteria, usually leads to negative results for the 
country in which it occurs. 
 
Keywords: political opposition, protest, "fifth column".  
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ОТ ТЕОДИЦЕИ К НАУЧНОМУ РЕАЛИЗМУ (к 10-летию 
«обращения Гинзбурга–Алфёрова» против клерикализации 

России) 
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Физический институт Российской академии наук, Москва (Pocсия)  

 

Нынче исполнилось 10 лет со времени обращения десяти российских академиков к президенту 
страны против её клерикализации, известного как «обращение Гинзбурга–Алфёрова», и 5 лет со 
времени обращения президента России (22 мая 2012 года) к российским учёным, где, в частности, 
было сказано, что научному сообществу предстоит очиститься от всяческой скверны лженауки  
и фальсификаций в своих рядах: «Это также в числе приоритетов РАН». Но мы видим, как зако-  
номерности собственно материального производства продолжают проникать в духовное произ-
водство нового знания и тем самым его разрушают. Это проявляется и в том, что РАН не удалось 
предотвратить признание ВАКом теологии как научной дисциплины, что укрепляет позиции сто-
ронников клерикализации страны. Поэтому продолжим спор со сторонниками клерикализации, 
включая одного священника из числа бывших физиков (протоиерея Кирилла Копейкина из Санкт-
Петербурга). 
 
Ключевые слова: теодицея; научный реализм; клерикализм; Россия; общественное развитие; науч-
ное познание.  
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FROM THE THEODICY TO SCIENTIFIC REALISM (to the 10 anniversary 
of "the Ginzburg–Alfyorov address" against clericalisation of Russia) 
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Abstract. Today, 10 years have passed since the address of 10 Russian academicians to the president of 
the country against her clericalization, known as the "appeal of Ginzburg–Alferov", and 5 years from the 
time of the Russian President's address (May 22, 2012) to Russian scientists, it is said: the scientific 
community must be cleared of all the contamination of pseudoscience and falsifications in its ranks: "This 
is also among the priorities of the RAS". But we see how the laws of actual material production continue 
to penetrate the spiritual production of new knowledge and thereby destroy it. This is also evident in the 
fact that the RAS failed to prevent VAK from recognizing theology as a scientific discipline, which 
strengthens the position of supporters of the clericalization of the country. Therefore, we will continue 
the dispute with supporters of clericalization, including one priest from former physicists (Archpriest Kirill 
Kopeikin from St. Petersburg). 
 
Keywords: theodicy, scientific realism, clericalism, Russia, social development, scientific cognition.  
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